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Aquest diumenge passat, fent 
zàping a la nit, em vaig trobar 
amb una cosa interessant que 
estava emetent TV3. El pro-
grama era el 30 minuts, que de-
senvolupa reportatges sobre te-
mes molt diversos. El d’aquest 
dia concretament anava sobre 
els zoològics. Portava per títol 
“Persones no humanes”. 

Tot venia al cas d’una notí-
cia del 2016, en la qual la jut-
gessa argentina María Alejan-
dra Mauricio, va declarar un 
ximpanzé subjecte de drets no 
humans. El simi feia un temps 
que estava sol, després que els 
seus dos acompanyants moris-
sin, i les condicions en què vi-
via eren depriments i sobretot 
amb manca d’espai. Com a con-
seqüència d’això, el ximpanzé 
va entrar en depressió i l’argu-
ment de la magistrada establia 
que “resulta innegable que els 
grans simis, entre els quals es 
troba el ximpanzé, són éssers 
sensibles. Per això, són sub-
jectes de drets no humans”. El 
simi va ser per fi traslladat a un 
santuari al Brasil per a la seva 
recuperació. 

El reportatge va continuar 
plantejant la pregunta sobre la 
necessitat que encara continuïn 
existint els zoològics. Llocs que 
només serveixen per entrete-
nir-nos un parell d’hores a l’any, 
amb una mica de sort, i on el 
que veiem no és real. La qüestió 
és que, a dia d’avui, n’hi ha a tot 
arreu, juntament amb els circs. 
Però tampoc ens hauria d’es-
tranyar. En certs països, com el 
nostre veí, encara esgrimeixen 
l’argument que els toros no pa-
teixen i que matar-los és art. 

Però el que em va cridar 

l’atenció va ser el títol del pro-
grama... Persones no humanes. 

Recordem que segons el dic-
cionari, humanitat és “la ca-
pacitat per sentir afecte, com-
prensió o solidaritat cap a les 
altres persones, així com com-
passió cap a les seves desgràci-
es”. Que paradoxal és suposar 
que nosaltres reunim aquestes 
atribucions i els animals no. 
Lamentablement, en els temps 
que corren, qualsevol teoria 
sobre la nostra humanitat cau 
només mirar les notícies. I amb 
les d’avui mateix en tenim prou, 
quan ens assabentem que els 
boscos de Galícia estan cremant 
gràcies a més d’un centenar de 
focs iniciats simultàniament. 
Massa casualitat perquè no si-
guin intencionats. 

Però no es preocupin, el go-
vern espanyol, com sempre, ja 
ha sortit al seu rescat, enviant 
350 bombers a apagar els in-
cendis. No es poden queixar, al 
cap i a la fi no hi ha més gent 
disponible. La majoria dels po-
licies estan sent solidaris a Ca-
talunya... si és que tot no pot 
ser. 

No entrin en pànic, el foc 
s’apagarà tard o d’hora. Que ja 
són quatre els morts? Una tris-
ta tragèdia. 

Però no deixin de confiar. 
Aquest govern farà tot el que 
estigui al seu abast per pal·liar 
la situació. Que seria diferent 
si no haguessin acomiadat més 
de 400 persones de les brigades 
forestals? Que casualment és 
el mateix govern que en el seu 
dia va aprovar la reforma per 
requalificar els terrenys fores-
tals afectats pel foc? No sigueu 
malpensats.

La premsa ens deia fa uns dies 
que el Govern –i hem de pen-
sar que també els representats 
dels Coprínceps– havien estat a 
Brussel·les mantenint reunions 
en el marc de la negociació de 
l’acord d’associació amb la Unió 
Europea.

Dimarts passat, en una com-
pareixença davant els mitjans de 
comunicació, deia que passen les 
setmanes i creix la sensació que 
els representants d’Andorra que 
s’asseuen a la taula de negociaci-
ons a Brussel·les tenien tendèn-
cia a assentir i acceptar totes les 
peticions que plantegen els inter-
locutors de la Comissió Europea 
tot i que, quan tornen a Andorra, 
no ens expliquen gaire fidelment, 
per no dir gens, el que i el com de 
les converses.

Amb aquesta sensació es fa 
cada dia més difícil construir 
un acord polític que esdevindrà 
indispensable si es vol superar 
l’examen que serà el referèndum 
al qual s’haurà de sotmetre l’apro-
vació de l’acord d’associació. Si és 
que, al capdavall, hi ha un text, 
beneït per la Comissió Europea i 
assentit pel Govern, que arriba a 
Andorra per a la seva ratificació.

No hem pas d’escollir entre l’“a 
favor” o l’“en contra” de Brussel-
les. Hem de triar com volem esta-
blir una associació.

I el com ens porta a discrepar 
de la mala manera, a l’entendre 
dels progressistes, amb la qual el 
Govern està encarant el procés de 
negociació amb la Comissió Euro-
pea.

El govern de Toni Martí va 
començar el seu primer mandat, 
el maig del 2011, amb una indis-

simulada voluntat d’aturar les 
converses amb la Unió Europea 
per l’acord d’associació i amb la 
no pas menys evident voluntat 
de modificar l’acord monetari que 
nosaltres havíem rubricat unes 
setmanes abans.

No van aconseguir ni una cosa 
ni l’altra. I des d’aleshores porten 
ja sis anys arrossegant els peus, 
frenant tant com poden, sense 
poder sortir del solc que nosaltres 
havíem traçat.

És ben sabut que fa anys que 
defenso la normalització, per la 
via de reforçament dels nostres 
lligams, amb la Unió Europea sen-
se defugir la possibilitat de tenir 
en l’horitzó una adhesió plena.

En conseqüència estic compro-
mès –com també ho està la força 
política que presideixo, SDP– en 
la defensa d’una intensificació 
i un aprofundiment de les rela-
cions amb la Unió Europea. I en 
aquesta via el que correspon és 
l’establiment d’un acord d’associ-
ació.

Tanmateix, la història ens 
demostra que les noves configu-

racions polítiques són sempre 
el resultat d’una reflexió i d’una 
elecció, d’una opció que es tria. 
Això es el que la ciutadania an-
dorrana va saber fer amb la Cons-
titució del 1993.

Per tant no ens hem de deixar 
portar cap a l’embrancament amb 
la Unió Europea com si fos una 
qüestió d’accident o de pressió i 
força del més gran –Europa– so-
bre els més petits –Andorra, Mò-
naco i San Marino– sinó que hem 
de saber el que volem i el que ens 
convé.

Sense una política d’Estat, sen-
se una causa general compartida, 
la lògica mercantil i els interessos 
estrictament econòmics ens por-
taran al desastre.

Hem de parlar clar i explicar 
les conseqüències d’un acord 
o d’un desacord. Una qüestió 
d’aquesta importància no es pot 
resoldre bé si no es defineix bé. I 
tant al Govern com als consellers 
generals que li donen suport els 
costa canviar el marc mental que 
els impedeix definir bé el proble-
ma de fons.

El que fan és anar passant amb 
raons per arribar un bon dia de 
Brussel·les amb un text tancat 
i barrat. Un text que després es 
“vendrà” com l’únic possible. Du-
rant el debat previ a la votació del 
Brexit, Hubert Vedrine, l’exminis-
tre francès d’exteriors, escrivia 
a l’edició del 14 de juny del 2016 
de Le Monde: “No es pot menyste-
nir el poble, i encara menys fer-lo 
combregar amb rodes de molí o 
tractar-lo com si fos una criatura”.

No anem bé si no parlem clar, 
amb tots els papers damunt de la 
taula.

Volem saber on passem
El Govern ha de posar els papers damunt la taula

La lògica mercantil 
i els interessos 
econòmics ens 
duran al desastre

A Brussel·les, els 
nostres negociadors 
accepten tot el que 
planteja la Comissió
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